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 إهداء 

الوالدين الكريمين إلى   

 إلى من كان عونا فساعدا وأرشدا ... دون تخصيص 

 إلى الجزائر أرضا ووطنا وأمّة 

 إلى الشهداء والرجال الأخيار ... من ضحوا في سبيل الوطن 

 إلى كل من يبحث عن الحقيقة 

 

. العمل   هذاإليهم    نهدي  

 



 

 شكر 

  مذكرتناالذي أشرف على  إبراهيمجناد   الأستاذبجزيل الشكر إلى   نتقدم

إلى    ناوالإرشادات، أو توانى لمرة في توجيه  بالتصويبات يبخلناالبحثية، ولم 

 غاية إنجاز هذا العمل. 

بجزيل الشكر إلى الأساتذة الأكارم الأعضاء في لجنة المناقشة   نتقدم

بتقييم هذا العمل المتواضع، وتجشموا قراءته بعناء وصبر،    شرفوناالذين 

رحبوا بسعة الصدر وإخضاع العمل لمختبر المناقشة والتصويب. و  

إلى كل من قدم يد المساعدة من قريب أو من    التشكراتبأطيب  نتوجه

 بعيد في إنجاز وإخراج هذا العمل. 

في المقام الأخير، طوبى لمن بنى للعلم وشيد له صرحا، ومن الحروف ما  

صول إلى المعلم، ضحى  علم، تفنى الدهور ولا يفنى ذكرهم، فالشكر مو

 ، فأعطى وغرس. في نشر القيم  وبذل 

  



 

 الملخص 
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Abstract 

In recent years, members of society have paid great attention to social media, especially 

for the use of famous, talented and entrepreneurs, who use it primarily to disseminate content 

and content that reflects their wishes and expresses their aspirations to satisfy and fulfill their 

wishes. 

The use of Instagram as a modern media phenomenon has a range of positive effects on 

users' talents, with the latter becoming among the new media outlets for the development of 

media platforms. Accordingly, our study was tagged with: "The contribution of social media 

sites to the display of media talent: a study on a sample of students of the Department of 

Humanities of the University of Tiart users of Instagram" to recognize the extent to which 

Instagram contributes and reveals the degree to which it contributes to the display of media 

talent, highlighting a sample of students consisting of 150 researched individuals. 

The study relied mainly on the descriptive and statistical approaches, based on a 

quantitative approach in which we relied on the e-questionnaire tool to collect data from the 

research community and then subjected it to statistical processing using the spss programme to 

test and discuss research hypotheses. 

The study found a range of findings, notably that Instagram contributes to the display 

of media talent, but that the majority of researchers used it was not in the field of meaningful 

media activity and that the direction of their answers was at the level of negative signal. 

However, we have established a strong expulsion relationship between Instagram and gifted 

media activity and that the test of honesty is very high between field study data and theoretical 

model, indicating acceptance of the study results within the approved spatial and temporal 

limits. 

Keywords: social media sites, Instagram, media talent, usage . 
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  خلدون  تيارت-ابنجامعة 

والاجتماعيةكلية العلوم الإنسانية   

 قسم العلوم الإنسانية

والاتصالشعبة علوم الإع م   

 

 

 

  وع قات عامةاتصال الحصول على شهادة الماستر في تخصص متطلبات ضمن مقدم مشروع بحثي

 موسوم ب :

 

 مساهمة مواقع التواصل الاجتماعي في إ هار المواهب الإع مية

دراسة على عينة من طلبة قسم العلوم الإنسانية بجامعة تيارت المستخدمين لتطبي  

 الإنست رام

 

                                                      :    إشراف :              من إعداد الطلبة

                                                                                      د.جناد إبراهيم 

 أي  أحمد لعمارة سهام  -

 بدراني تركية  -

 بوزار الهواري   -

 

 

 2022-2021الموسم الجامعي: 

 

 



 

 

 

 ...وبركاته ا  ورحمة عليكم الس م

 

 :الفاضل، أختي الفاضلة أخي

 

 الع قات على وتأ يرها الالكترونية التواصل شبكات " بعنوان علمية دراسة ب عداد ا ن أقوم

على درجة  الحصول متطلبات استكمال أجل من وذل  نموذجا، وتويتر بو  الفي : "الاجتماعية

 على بالإجابة التكرم أرجو لذا الإع م والاتصال تخصص اتصال وع قات عامة، علوم في الماستر

 سرية ستبقى الإجابات هذ  بأن علما وحرية، بصراحة رأي  عن الاستبانة والتعبير فقرات جميع

 .العلمي البحث ل ر  إلا تستخدم ولن

تهدف هذ  الاستمارة إلى جمع عدد من المعلومات والبيانات حول موضوع الدراسة من خ ل  

الإجابة عن الأس لة الموجودة فيها والتي نطلب من سيادتكم الإجابة عنها عن طري  وضع 

ع مة )×( داخل الخانة المناسبة، مع العلم ان معلومات هذ  الاستمارة ستعامل بالسرية التامة 

 ولن تستخدم إلا في أغرا  البحث العلمي.
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